

**ECONOMICS.
SOCIOLOGY.
LAW.**

№ 3(11)
2018

ББК 65+60+67

Э-40

Экономика. Социология. Право. № 3 (11) (2018). Брянск: РИО БГУ, 2018. – Точка доступа: <http://profit-brgu.ru>

Размещено на официальном сайте журнала: 29.09.2018г.

Председатель Редакционного совета:

Антюхов Андрей Викторович – доктор филологических наук, профессор, ректор ФГБОУ ВО «Брянский государственный университет имени академика И.Г. Петровского» (БГУ).

Главный редактор:

Грищенко Александр Иванович – доктор экономических наук, профессор, проректор по экономическим и бюджетно-финансовым вопросам БГУ

Первый заместитель главного редактора:

Горбов Николай Михайлович – доктор экономических наук, профессор, директор Института экономики и права БГУ.

Заместители главного редактора:

Бабич Оксана Викторовна – доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Экономики и управления БГУ;

Глушак Николай Владимирович – доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Таможенного дела и маркетинга БГУ;

Гостенина Валентина Ивановна – доктор социологических наук, профессор, заведующий кафедрой Социологии и социальной работы БГУ;

Лагерева Игорь Александрович – кандидат технических наук, проректор по инновационной работе БГУ

Редакционная коллегия:

Алексеев Андрей Алексеевич – доктор экономических наук, профессор кафедры экономики предприятия и производственного менеджмента, директор центра инновационного развития Санкт-Петербургского государственного экономического университета;

Артамонов Алексей Николаевич – кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой Государственно-правовых дисциплин БГУ;

Бабосов Евгений Михайлович – доктор философских наук, академик, заведующий отделом Института социологии Национальной Академии Наук Республики Беларусь;

Голенкова Зинаида Тихоновна – доктор философских наук, профессор, заместитель директора Института социологии РАН по науке, руководитель Центра исследования социальной структуры и социального расслоения Института социологии РАН;

Горбачев Александр Николаевич – кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой Земельного, трудового и экологического права БГУ;

Горина Светлана Алексеевна – доктор экономических наук, профессор, генеральный директор ООО «Аудит и консультирование» (г. Москва)

Донцова Людмила Васильевна – доктор экономических наук, профессор кафедры финансового контроля, анализа и аудита Российского экономического университета имени Г.В. Плеханова (г. Москва);

Кара Игорь Степанович – кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой Уголовного права и криминологии БГУ;

Крутиков Валерий Константинович – доктор экономических наук, проректор по научно-методической работе Калужского филиала Финансового университета при Правительстве РФ;

Ковалева Наталья Николаевна – кандидат экономических наук, доцент, декан Финансово-экономического факультета БГУ;

Ковальчук Юлия Александровна – доктор экономических наук, профессор кафедры экономики и финансового менеджмента Рязанского государственного радиотехнического университета;

Курбонوف Абдулхайт Каримович – доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой экономического анализа и аудита Таджикского национального университета (г. Душанбе, Республика Таджикистан);

Маевский Сергей Сергеевич – кандидат юридических наук, доцент, доцент кафедры Уголовного-процессуального права и криминалистики БГУ;

Макарова Галина Владимировна – кандидат социологических наук, доцент, заместитель директора по учебной работе Института экономики и права БГУ;

Мамедов Агамали Куламович – доктор социологических наук, профессор, заведующий кафедрой социологии коммуникативных систем Московского государственного университета;

Мельгуй Андрей Эдуардович – кандидат экономических наук, кандидат экономических наук, доцент, заведующий кафедрой Бухгалтерского учета и налогообложения БГУ;

Омелин Виктор Николаевич – доктор юридических наук, профессор, профессор кафедры Уголовного права и криминологии БГУ;

Погоньшева Дина Алексеевна – доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой Автоматизированных информационных систем и технологий БГУ;

Рулинская Анна Георгиевна – кандидат экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Финансов и статистики БГУ;

Шилина Светлана Александровна – доктор социологических наук, доцент кафедры Социологии и социальной работы БГУ;

Шушканов Павел Александрович – кандидат юридических наук, доцент, заведующий кафедрой Гражданско-правовых дисциплин БГУ.

В данном выпуске сетевого издания – электронного научного журнала «Экономика. Социология. Право» представлены материалы ученых по указанным направлениям научных исследований. Журнал предназначен для научных работников, преподавателей, аспирантов и студентов высших учебных заведений.

Ответственность за точность фактологического материала, используемого в статьях, несут авторы.

BBK 65+60+67

E-40

Economics. Sociology. Law. No. 3 (11) (2018). Bryansk: Editorial and Publishing Unit BSU, 2018.

–Access point: <http://profit-brgu.ru>

Posted on the official website of the journal: 29.09.2018 г.

Editorial Board Chairman:

Antyukhov Andrey Viktorovich – Doctor of Philology, Professor, Rector of I. G. Petrovsky Bryansk State University (BSU).

Editor in chief:

Grishchenkov Aleksandr Ivanovich – Doctor of Economics, Professor, Pro-rector for economic and fiscal affairs, BSU.

First Deputy Editor in chief:

Gorbov Nikolay Mikhailovich – Doctor of Economics, Professor, Director of Institute of Economics and Law, BSU.

Chief Editor Deputies:

Babich Oksana Viktorovna – Doctor of Economics, Professor, Head of the chair of Economics and Management, BSU;

Glushak Nikolay Vladimirovich – Doctor of Economics, Professor, Head of the chair of Customs Affairs and Marketing, BSU;

Gostenina Valentina Ivanovna – Doctor of Sociology, Professor, Head of the Chair of Sociology and social work, BSU;

Lagerev Igor Aleksandrovich – Candidate of Engineering Sciences, Pro-rector for innovation, BSU

Editorial Board:

Alekseev Andrey Alekseyevich – Doctor of Economics, Professor of the Chair of Business Economics and industrial management, Director of the center for innovative development, St. Petersburg State University of Economics and Finance;

Artamonov Alexey Nikolayevich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of State and Law disciplines, BSU;

Babosov Evgeny Mikhailovich – Doctor of Philosophy, Academician, Head of the Department, Institute of Sociology of the National Academy of Sciences of the Republic of Belarus;

Golenkova Zinaida Tikhonovna – Doctor of Philosophy, Professor, Deputy Director for science of the Institute of Sociology of the Russian academy of science, Head of the Center for the study of social structure and social stratification, Institute of Sociology;

Gorbachev Alexander Nikolayevich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of Land, Labour and Environmental law, BSU;

Gorina Svetlana Alekseyevna – Doctor of Economics, Professor, Director General of OOO "Audit and Consulting" (Moscow)

Dontsova Lyudmila Vasilyevna. – Doctor of Economics, Professor of the Chair of financial control, analysis and audit, Plekhanov Russian University of Economics (Moscow);

Kara Igor Stepanovich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor, Head of the Chair of Criminal law and Criminology, BSU;

Krutikov Valery Konstantinovich – Doctor of Economics, Vice-rector for scientific and methodical work of the Kaluga branch Financial University under the Government of the Russian Federation;

Kovaleva Natalia Nikolayevna – Candidate of economic Sciences, associate Professor, Dean of the faculty of finance and economics, BSU;

Kovalchuk Yuliya Aleksandrovna – Doctor of Economics, Professor of the chair of Economics and financial management, Ryazan state radio engineering University;

Kurbonov Abdulhait Karimovich – Doctor of Economics, Professor, Head of the Chair of economic analysis and audit of the Tajik national University (Dushanbe, Republic of Tajikistan);

Mayevsky Sergey Sergeevich – candidate of Juridical Sciences, associate Professor of the Chair of Criminal procedural law and criminology, BSU;

Makarova Galina Vladimirovna – Candidate of sociological Sciences, associate Professor, Deputy Director for educational work of Institute of Economics and law, BSU;

Mamedov Agamali Kulamovich – Doctor of Sociology, Professor, Head of the Chair of sociology of communication systems, Moscow state University;

Melgui Andrey Eduardovich – Candidate of economic Sciences, associate Professor, Head of the Chair of Accounting and taxation, BSU;

Omelin Viktor Nikolayevich – Doctor of Laws, Professor, Professor of Criminal law and criminology, BSU;

Pogonysheva Dina Alexeyevna – Doctor of Pedagogics, Professor, Head of the Chair of Automated information systems and technologies, BSU;

Rulinskaya Anna Georgievna – Candidate of economic Sciences, Professor, Head of the Chair of Finance and statistics, BSU;

Shilina Svetlana Aleksandrovna – Doctor of Sociology, associate Professor of the Chair of Sociology and social work, BSU;

Shushkanov Pavel Alexandrovich – candidate of Juridical Sciences, Professor, Head of the Chair of Civil disciplines, BSU.

In this network edition – electronic scientific journal «Economics. Sociology. Law» you can find materials of the scientists in these areas of research. The journal is intended to researchers, teachers, postgraduates and students of higher educational institutions.

The authors are responsible for the accuracy of the factual material used in the articles.

СОДЕРЖАНИЕ

ЭКОНОМИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>О.В. Глушак, Н.Ю. Новиков</i> Оценка состояния и перспектив развития экономики России в условиях санкций.....	9
<i>О. В. Дедова, Л.В. Ермакова, Н.Н. Ковалева, А.В. Шлома</i> Анализ и бухгалтерский учет внешнеэкономических операций (на примере Брянской области).....	17
<i>О.А. Зайцева, И.В. Игольникова</i> Тенденции развития потребительского рынка РФ	26
<i>М.Н. Куница</i> Социально-демографический потенциал трудовых ресурсов аграрного комплекса Брянской области в контексте особенностей основных категорий сельскохозяйственных.....	31
<i>О.В. Курочко</i> Перспективы развития ипотечного кредитования в России	41
<i>А.Э. Мельгуй, О.Н. Кузнецова, Ю.А. Дворецкая, А.Ф. Ковалев</i> Человеческий капитал: проблемы признания в учете	46
<i>М.Ю. Мишина, Ю.В. Грибова</i> Повышение финансовой устойчивости предприятий в контуре кредитных отношений	56
<i>И.А. Мурадян, Р.Р. Чугумбаев</i> Отчетность экономического субъекта на современном этапе развития общества	61
<i>Е. П. Петухова</i> Проблема определения ключевых целей промышленного предприятия	65
<i>Н.М. Самовичева, Н.В. Глушак</i> Защита российского рынка от контрафактного товара в условиях развития инновационной экономики	72
<i>В. Ю. Сысоева</i> Проблемы развития инновационной деятельности современных предприятий	79
<i>И.А. Тачкова, А.О. Ястребова</i> Проблемы взимания налогов и совершенствование налогового администрирования в Брянской области	85
<i>В. В. Фещенко</i> Проблемы восприятия и оценки собственной деятельности менеджерами как элемент когнитивной карты современного менеджмента.....	92
<i>А.Н. Фомина</i> Процессы конвергенции в отрасли медиаиндустрии.....	99

СОЦИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>В.И. Гостенина, Е.Ю. Сычева, Н. В. Чернякова, А.В. Новиков</i> Социальная рефлексия горожанок провинции: трудовое самовыражение женщин, воспитывающих детей дошкольного возраста	102
--	-----

ЮРИДИЧЕСКИЕ НАУКИ

<i>Р. Ю. Колобов</i> Проблемы международно-правового регулирования создания гидротехнических сооружений на трансграничных реках (на примере экосистемы река селенга – озеро Байкал).....	116
---	-----

CONTENTS

ECONOMICS

O.V. Glushak, N.Y. Novikov Assessment of the status and prospects of development of economy of Russia in conditions of sanctions.....	9
O. V. Dedova, L.V. Ermakova, N.N. Kovaleva, A.V. Shloma Analysis and accounting of foreign trade operations (for example, Bryansk oblast).....	17
O. A. Zaitseva, I. V. Igolnikova The development trends of the consumer market of the Russian Federation	26
M.N. Kunitsa Social and demographic potential of labor resources of agrarian complex of the Bryansk region in context of peculiarities of main agricultural land user categories.....	31
O.V. Kurochko Prospects of development of mortgage lending in Russia	41
A.E. Melguy, O. N. Kuznetsova, Yu.A. Dvoretzkiy, A.F. Kovalyov Human capital: recognition problems in account	46
M.Yu. Mishina, Yu.V. Gribova Increase in financial stability of the entities in the contour of credit relations	56
I. A. Muradyan, R.R. Chugumbaev Economic agent's accounts and records in the xxi century – what it should be like?.....	61
E. P. Petukhova The problem of determining the key objectives of industrial enterprise	65
N. M. Savicheva, N.V. Glushak The protection of russian market from counterfeit goods in the conditions of innovative economy development	72
V. Yu. Sysoeva Problems of development of innovative activity of modern enterprises	79
I.A. Tachkova, A.O. Yastrebova Problems of collection of taxes and improvement of tax administration in the Bryansk region.....	85
V. V. Fetschenko Problems of perception and evaluation of own activity by managers as an element of the creative card of contemporary management.....	92
A.N. Fomina Convergence processes in the media industry.....	99

SOCIOLOGY

V.I. Gostenina, E.Y. Sycheva, N.V. Chernyakova, A.V. Novikov Social reflexia of the province citizen women: the labor expression of women advancing children of preschool age	102
--	-----

LAW

R.Y. Kolobov Problems of international law regulation of creation of hydraulic structures on transboundary rivers (example of ecosystem river selenga – lake Baikal)	116
---	-----